
Občané se mohli dozvědět, jak ovlivnit komunální politiku

V pátek 18. března proběhl na opavské radnici seminář na téma „Jak se zapojit do dění ve 
vašem městě“, jehož organizátorem bylo občanské sdružení Fórum 50%.

Tento seminář podpořila svou účastí první náměstkyně primátora Opavy Pavla Brady (SOS), 
která s tímto sdružením, usilujícím o vyrovnané zastoupení žen a mužů v politice a ve 
veřejném životě spolupracuje již několik let. Na úvod vystoupila s proslovem na téma jejího 
dosavadního působení v politice. 

Cílem setkání bylo seznámit občany s možnostmi, jakými se mohou zapojit do dění ve 
městě, tedy jakým způsobem mohou ovlivnit to, co se v Opavě děje.

„Lidé často vůbec nevědí, že i oni sami mohou ovlivňovat komunální politiku, netuší, jaké 
možnosti v tomto směru mají“ uvedla Jana Smiggels Kavková, ředitelka sdružení, a dále 
vysvětlila:

“Občané konkrétně většinou nevědí, že mají právo vystoupit na jednání zastupitelstva, že 
existuje něco jako místní referendum, které může vypsat buď přímo obec, nebo o něj mohou 
požádat i sami občané, že se mohou zapojit do komunitního plánování atd. Těch nástrojů je 
opravdu velká řada“.

Seminář nebyl samozřejmě určen jen ženám, ale celé široké veřejnosti.  V sále radnice, kde 
probíhá každý měsíc také diskusní fórum „Otevřená radnice“, se sešly na 3 desítky lidí.

„Cílem našeho sdružení je, aby ženy i muži byli v politice vyrovnaně zastoupeni, na druhou 
stranu ale řada našich aktivit směřuje k tomu, aby se lidé obecně více zapojili do politiky a 
aby politika byla otevřenější. Jde nám o to, aby všichni lidé, ať už jde o muže či ženy, kteří 
mají o politiku zájem, věděli, jak se do ní zapojit“ uvedla dále Kavková.

Seminář Fóra 50%, který proběhl na dané téma v Opavě, byl první tohoto druhu v ČR, 
Opava se stala jakýmsi pilotním městem. Se stejnou problematikou ale představitelky fóra 
seznámí již příští týden obyvatele v Ústí nad Labem, do konce roku proběhnou ještě 
v dalších městech dohromady čtyři setkání. Semináře s lidmi na podobné téma již ale tato 
organizace v předešlé době pořádala v Moravskoslezském kraji např. na Frýdecko-Místecku 
či na Novojičínsku.  Přímo v Opavě pořádalo Fórum 50 %  v minulosti již dva tématicky 
zaměřené semináře, ale i veřejnou diskusi o ženách v politice.

„Pokud se občané zapojí do rozhodování o komunální politice, pak vnímají to výsledné 
rozhodnutí, které k nim míří z radnice, mnohem lépe. Je to pak skutečně věc, která se jich 
týká a do které mohou zasahovat, vědí, že se na ní mohou spolupodílet“ uvedla na závěr 
ředitelka sdružení Jana Smiggels Kavková.

Po semináři pro občany následovalo v kavárně Obecního domu Fórem 50 % zorganizované 
setkání (nejen) političek, kde si dvě desítky pozvaných žen měly možnost vyměnit si své 
zkušenosti z působení ve veřejném životě.  Zastoupeny byly nejen političky z okolí Opavy, 
ale i z Bruntálska, Ostravy a Olomouce, dlouholeté starostky i nově zvolené zastupitelky. 
Diskutovalo se o sociální oblasti, výstavbě silnic v Moravskoslezském kraji, ale také o 
problematice financování sportů či kultury.


